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Uprzejmie informuję Panią Minister, że w lutym 2009 r. - po po zapoznaniu się z 
treścią artykułu A. Pochrzęst pt. „O małym Piotrku, który nie mieści się w przepisach" 
zamieszczonym w „Gazecie Wyborczej" z dnia 7 lutego 2009 r. (kopia artykułu w 
załączeniu) - Rzecznik Praw Obywatelskich podjął postępowanie wyjaśniające w 
sprawie kontynowania leczenia na oddziałach pediatrycznych szpitali, osób, które 
ukończyły 18 rok życia, lecz ze względów medycznych powinny być nadal 
hospitalizowane na pediatrii i nadal pozostawać pod opieką pediatrów. Ponadto, o 
pomoc w rozwiązaniu tej sprawy zwróciła się do Rzecznika Pani Poseł Anna Sikora. 

W ramach tego postępowania, Rzecznik zapoznał się z treścią komunikatu 
Narodowego Funduszu Zdrowia z dnia 23 września 2008 r., wydanego „w związku z 
pojawiającymi się nieprawdziwymi doniesieniami prasowymi o braku możliwości 
leczenia w ośrodkach pediatrycznych (szczególnie w zakresie onkologii dziecięcej) 
pacjentów, którzy ukończyli 18 rok życia". Z komunikatu tego wynika, że „Narodowy 
Fundusz Zdrowia finansuje takie leczenie na podstawie indywidualnych zgód 
wydawanych przez Dyrektorów Oddziałów Wojewódzkich NFZ po rozpatrzeniu 
wniosków wraz z uzasadnieniem. Wnioski takie, podobnie jak w latach ubiegłych, 
mogą składać szpitale oraz pacjenci po uprzednim potwierdzeniu takiej możliwości 
przez szpital". Odpowiednich zapisów o powyższej treści nie zawierają jednak przepisy 
powszechnie obowiązującego prawa, co może wpływać na decyzje oddziałów/szpitali 
pediatrycznych. 

W tej sytuacji, w dniu 11 lutego 2009 r.. Rzecznik Praw Obywatelskich zwrócił 
się do Prezesa Narodowego Funduszu Zdrowia z prośbą o zajęcie stanowiska w 
omawianej sprawie oraz przekazanie informacji o skali zjawiska i dotychczasowej 
praktyce w tym zakresie oddziałów wojewódzkich Narodowego Funduszu Zdrowia, a 
także o poinformowanie Rzecznika o stanowisku Prezesa Funduszu odnośnie potrzeby 
uregulowania omawianej kwestii w odpowiednich przepisach prawa. 
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W odpowiedzi Rzecznik otrzymał wyjaśnienie z dnia 15 kwietnia 2009 r. 
Zastępcy Prezesa Narodowego Funduszu Zdrowia, w którym przywołano obowiązujące 
przepisy prawne dotyczące ustroju zakładu opieki zdrowotnej i jego funkcjonowania 
oraz w zakresie zwalczania chorób zakaźnych i zakażeń (kopia pisma w załączeniu). W 
ocenie autora odpowiedzi, „przedmiotowe kwestie zostały jednoznacznie uregulowane 
w podstawowych przepisach prawnych mających zastosowanie do ustroju zakładu 
opieki zdrowotnej oraz spraw dotyczących jego funkcjonowania". Na ponowną prośbę 
Biura RPO z dnia 11 maja i 11 sierpnia br. o uzupełnienie stanowiska w tej sprawie, 
Rzecznik nie otrzymał odpowiedzi Funduszu. 

Pozwolę sobie jednocześnie zauważyć, że z korespondencji Rzecznika Praw 
Obywatelskich z Narodowym Funduszem Zdrowia w indywidualnej sprawie wynika, że 
decydujące zdanie w kwestii kontynowania leczenia na oddziale pediatrycznym 
szpitala, osoby, która ukończyła 18 rok życia ma w zasadzie szpital, a nie Oddział 
Funduszu (kopia pisma w załączeniu). 

Brak odpowiednich regulacji w omawianej sprawie w przepisach powszechnie 
obowiązującego prawa może wpływać na decyzje oddziałów/szpitali pediatrycznych, a 
następnie oddziałów wojewódzkich Narodowego Funduszu Zdrowia, o kierowaniu 
dorosłych pacjentów do innych szpitali, pomimo wskazań do ich leczenia na oddziale 
pediatrycznym. Rzecznikowi Praw Obywatelskich znane są przypadki kierowania 
takich pacjentów przez szpitale dla dorosłych ponownie do oddziałów/szpitali 
pediatrycznych z powołaniem się na niemożność zapewnienia odpowiedniej opieki 
lekarskiej i pielęgniarskiej. Sytuacja ta jest nie do przyjęcia z punktu widzenia praw 
pacjenta. 

W związku z powyższym, na podstawie art. 13 ust. 1 pkt. 2 ustawy z dnia 15 
lipca 1987 r. o Rzeczniku Praw Obywatelskich (jt. Dz. U. z 2001 r. Nr 14, poz. 147 ze 
zm.), zwracam się do Pani Minister z uprzejmą prośbą o spowodowanie zbadania 
sprawy i skali zjawiska, a także poinformowanie Rzecznika o stanowisku Pani Minister 
w tej materii oraz o działaniach i zamierzeniach resortu zdrowia w kwestii rozwiązania 
tego problemu. 

Do wiadomości: 

Pani Poseł Anna Sikora 


